
1/6

„Mladí si myslí, že všechno zachránili Američané“.
Plzeňský památník obětí války se smutným osudem

parlamentnilisty.cz/arena/monitor/-Mladi-si-mysli-ze-vsechno-zachranili-Americane-Plzensky-pamatnik-obeti-
valky-se-smutnym-osudem-754450

26.04.2024 21:38 | Reportáž

Zrezivělý památník; víc, než se na pohled zdá. Jména škodováckých obětí druhé
světové války po necelých pěti letech jsou více než z poloviny naprosto nečitelná.
Umělecké dílo vyvedené ve zrezivělé oceli připomíná při větší námaze traverzu
nebo leteckou pumu. Stojí u páté brány, nedaleko moderní Techmánie, bez
jakékoliv piety v podobě zapálených svíček, květin nebo alespoň věnečku se
stuhou v národních barvách.

Sdílej

Foto: Václav Fiala 
Popisek: Památník obětí 2. světové války v Plzni

Jaroslav Bukovský ke smutným výročím bombardování Plzně spojenci pro
ParlamentníListy.cz mj. uvedl, proč Američané shazovali pumy jen za dne a Britové si
museli místo osvětlovat.

Památník nečitelný

„Bylo to frézováno 2 mm do hloubky a přímo do rezavějící oceli. Tak jsem říkal, že to není
dobré a povedené, že to za pár let nebude čitelné. A už je to tady, spodní i horní část je
téměř nečitelná, střed při troše štěstí a nasvícení,“ konstatuje pan Bukovský, činovník
Svazu protifašistických bojovníků. „Ani nevím, zda je to připomínka bomby nebo traverzy.“

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/-Mladi-si-mysli-ze-vsechno-zachranili-Americane-Plzensky-pamatnik-obeti-valky-se-smutnym-osudem-754450?utm_campaign=abtest245_nove_vyhledavaci_pole_varC&utm_medium=z-boxiku&utm_source=www.seznam.cz
https://www.facebook.com/share.php?u=http://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/-Mladi-si-mysli-ze-vsechno-zachranili-Americane-Plzensky-pamatnik-obeti-valky-se-smutnym-osudem-754450?utm_campaign=abtest245_nove_vyhledavaci_pole_varC&utm_medium=z-boxiku&utm_source=www.seznam.cz&title=%E2%80%9EMlad%C3%AD%20si%20mysl%C3%AD,%20%C5%BEe%20v%C5%A1echno%20zachr%C3%A1nili%20Ameri%C4%8Dan%C3%A9%E2%80%9C.%20Plze%C5%88sk%C3%BD%20pam%C3%A1tn%C3%ADk%20ob%C4%9Bt%C3%AD%20v%C3%A1lky%20se%20smutn%C3%BDm%20osudem


2/6

„Pokud vím, několik tisíc škodováků tam zemřelo v průběhu války, na bombardování nebo
byli odvlečeni do německých koncentračních táborů a tam popraveni. Celkový jejich
jmenný seznam je právě na tom nepovedeném zkrouceném pylonu. Já jsem
spolupracoval na seznamu obětí. Bylo to za ředitele Josefa Bernarda, který byl pak
hejtmanem a nyní dělá poslance (za STAN, pozn. red.). Já jsem se k tomu nijak nemohl
vyjadřovat, jen spolupracovat na seznamu obětí.“

„Při posledním náletu 24. dubna byla informace o bombardování tak rozšířena, že
zabitých lidí bylo naštěstí hodně málo, myslím, že tak kolem desítky. A bylo to za dne.
Všichni, i Němci i Češi, utekli ze Škodovky. Američané, kteří mají vždycky ve všem
výhody, které si na této planetě prosazují před celým světem, tak bombardovali ve dne.
Britové byli „odsouzeni“ k tomu. Aby bombardovali v noci. To se museli dlouho učit. Když
jsem byl malý kluk, tak mi ukazoval dědeček, jak to dělali, aby si osvítili prostor, který
chtěli bombardovat,“ vzpomíná pan Bukovský, ročník 1940. „To byly padáčky o průměru
60 centimetrů z hedvábného bílého plátna a na dost dlouhém závěsu dole, byl hořčíkový
zapálený prvek, který hořel zhruba deset minut. Padáček právě byl proto, aby světlo šlo
dolů. Takže oni si tímto nasvítili ten prostor.“

Od polí přes nádraží po fabriku

Anketa

Vnímáte Izrael jako spojence České republiky?

Ano

23%

Ne

72%

Nevím / Je mi to jedno

5%

hlasovalo: 15168 lidí

První nálet byl v roce 1942. „To ještě bývalí skauti měli za povinnost zapálit tři stodoly,
které byly v takovém rozsahu, mezi kterými byla Škodovka. Stejně se nestrefili, šlo to do
polí,“ konstatoval Jaroslav Bukovský.
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„To bylo 18. dubna mezi desátou a jedenáctou hodinou dopoledne. Já tvrdím, že když byl
nálet na velký ranžír, kde došlo k silnému poškození samotného osobního nádraží, tak se
ten železniční uzel stal neprůjezdným. Na kolejích byly rozházeny vagóny a bylo by
otázkou nikoliv čtrnácti dní, ale minimálně měsíce, než by se to zprůjezdnilo. K tomu
přišel konec války. Ale ten nálet měl být podle mého názoru na koterovský ranžír, který
zahrnoval segment tratí, které směřovaly na jih. Byla to ‚drobná navigační chyba‘, že
místo na Koterov to spadlo na Slovany. A to bylo 80 mrtvých lidí.“

Raději (ne)vědět

Poslední nálet Spojenců už neměl podle Bukovského vojenský smysl. Cílem bylo rozbít
doposud, byť v omezené míře, fungující fabriku. „Aby nemohla hned zas vyrábět. Takže
šlo hlavně o ekonomicko-politickou záležitost. To samé bylo nádraží. Logiku by možná
měla jižní část, v Koterově, odkud by Němci mohli vidět poslední volnou cestu, hlavně
pak do amerického zajetí. Osobní hlavní nádraží bylo tedy také už jen ukázkou síly,
vojenský smysl prakticky nemělo.“

Ptali jsme se také v ulicích města Plzně, kdo vůbec o památníku ve Škodovce ví.
Naprosté minimum lidí. A z mladých ani nevěděli, že nějaké nálety Spojenců byly,
připisovali to dokonce Němcům. Podle nich všechno zachránila americká armáda, která
se dle jejich úsudku „úpornými boji probojovala až na historické náměstí“. Popletli si také
Normandii, Ardeny, o východní frontě bohužel ani zmínka.

Psali jsme:

Akce zakázána. Ne zrušena, zakázána. Dvojka Konečné terčem cenzury. Pátrali jsme

Aktivistka se rozpálila při pietě: Chciválkové! Půjdou sami válčit, nebo mají výjimku?

https://www.parlamentnilisty.cz/zpravy/kauzy/Akce-zakazana-Ne-zrusena-zakazana-Dvojka-Konecne-tercem-cenzury-Patrali-jsme-754308
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https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Aktivistka-se-rozpalila-pri-piete-Chcivalkove-Pujdou-sami-valcit-nebo-maji-vyjimku-754051
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Aktivistka-se-rozpalila-pri-piete-Chcivalkove-Pujdou-sami-valcit-nebo-maji-vyjimku-754051
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Dětem zakrývali oči. Situace v Plzni s účastí policie

Drogy, bezdomovci, alkohol. Prošli jsme se po Plzni
Přidejte si PL do svých oblíbených zdrojů na Google Zprávy. Děkujeme.

Líbil se Vám tento článek?

Nezávislost naší redakce můžete podpořit peněžitým darem v jakékoliv výši bankovním
převodem na účet:

131-981500247/0100

QR kód obsahuje údaje k platbě, výši částky si určete sami.

 Jste politik? Zveřejněte bez redakčních úprav vše, co chcete. Zaregistrujte se ZDE.

 Jste čtenář a chcete komunikovat se svými zastupiteli? Zaregistrujte se ZDE.
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Mgr. Lucie Potůčková byl položen dotaz

Jak je to s tou výjimkou?

I kdybysme pro teď měli výjimku z migračního paktu. Na jak dlouho by platila? Jak
dlouho předpokládáte, že tu budou uprchlíci z Ukrajiny? Co když se z nich po čase
stanou občané ČR? A proč bysme měli mít výjimku zrovna my, když uprchlíci (ne třeba z
Ukrajiny) jsou i v jiných státech, ale třeba Ukraj...

Odpověď na tento dotaz zajímá celkem čtenářů: 3

Další články z rubriky

https://www.parlamentnilisty.cz/profily/Mgr-Lucie-Potuckova-139643
https://www.parlamentnilisty.cz/profily/Mgr-Lucie-Potuckova-139643
https://www.parlamentnilisty.cz/profily/otazka.aspx?id=157903
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Pracoval-pro-CIA-Ted-vyzval-OSN-Zjistete-kdo-odpalil-Nord-Stream-A-ukazal-na-USA-754459
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6:45 Pracoval pro CIA. Teď vyzval OSN: Zjistěte, kdo odpálil Nord
Stream. A ukázal na USA

Nebude trvat dlouho a budou to dva roky, co došlo k sabotáži plynovodu Nord Stream,
který zásoboval …

4:44 Že ji neměli rádi? Za tím bude něco jiného. Petr Žantovský tuší, co je za koncem
ministryně
21:38 „Mladí si myslí, že všechno zachránili Američané“. Plzeňský památník obětí války
se smutným osudem
16:34 „Zachránit svět před komunisty, marxisty a fašisty“. Trump na dálku rozpálil
Orbánovu konferenci
19:20 Za stejnou práci stejné peníze. Po celé Evropě, nabádá Zaorálek
12:53 Úplně jinak. Reforma „slovenské ČT“ tak, jak se o ní nepíše

https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Pracoval-pro-CIA-Ted-vyzval-OSN-Zjistete-kdo-odpalil-Nord-Stream-A-ukazal-na-USA-754459
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Ze-ji-nemeli-radi-Za-tim-bude-neco-jineho-Petr-Zantovsky-tusi-co-je-za-koncem-ministryne-754438
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/-Mladi-si-mysli-ze-vsechno-zachranili-Americane-Plzensky-pamatnik-obeti-valky-se-smutnym-osudem-754450
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/-Zachranit-svet-pred-komunisty-marxisty-a-fasisty-Trump-na-dalku-rozpalil-Orbanovu-konferenci-754416
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Za-stejnou-praci-stejne-penize-Po-cele-Evrope-nabada-Zaoralek-754442
https://www.parlamentnilisty.cz/arena/monitor/Uplne-jinak-Reforma-slovenske-CT-tak-jak-se-o-ni-nepise-754369

